
SBOROVÝ DOPIS 1/2024
z Uhříněvsi a z Říčan

Bernadette Lopez: Ženy v prázdném hrobě

Neděste se! Hledáte Ježíše, toho Nazaretského, který byl 
ukřižován. Byl vzkříšen, není zde. 

Marek 16,6
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Neděste se! Hledáte Ježíše, toho Nazaretského, který byl ukřižován. Byl 
vzkříšen, není zde. 

Marek 16,6

Tento text byl vybrán do Hesel Jednoty bratrské na měsíc březen, ve kte-
rém budeme slavit Velikonoce. A já jsem za ten výběr velice vděčný. Stojí-
me tu tváří v tvář situaci vzkříšení ukřižovaného Ježíše z Nazareta. To ale 
přece není nic, co by nás mělo děsit? Navíc tváří v tvář svědkům. 

Přiznám se, že v době, kdy píšu toto zamyšlení, mi v hlavě víří zmatený rej 
myšlenek. A zklidnit je, utřídit je, stojí značnou námahu. A představuji si 
tak situaci u prázdného hrobu – ženy, které přicházely k Ježíšovu hrobu 
si s sebou nesly zkušenost tragédie. Vlastně spíš tragédií, tragédií všech 
životů, které se otevřely naději, která nakonec byla zklamána. Znovu při-
cházíme i my sami, my, kteří známe dobře svědectví Velikonoc, svědectví 
o kříži a vzkříšení, přijímáme je a přece stojíme před jejich obsahem be-
zradní. Bezradní a neschopní je přijmout. 

To, co zůstává, jsou mechanismy, podle kterých fungují události kolem 
nás. Agresor za přihlížení všech dosahuje svých cílů, oběti zoufale volají 
po pomoci, které se jim stejně nedostane, nejistota zvyšuje lidskou zlobu 
a spirála nenávisti se roztáčí pomocí různých pravd, různých ideologií, 
různých náboženství. Jakési přijetí, naslouchání, snaha o pochopení a po-
moci zůstávají přibité na kříži. 

Do této situace vstupuje zkušenost prázdného hrobu a svědectví svědků. 
Zkušenost něčeho tak naprosto jiného, nového, nečekaného, že to vydě-
silo nejen ženy, ale děsí to i nás. Je-li toto skutečnost, pak to zcela mění 
i pohled na kříž, pohled na zkušenost bolesti, odmítnutí, utrpení. Snad-
no se o tom píše, ale přijmout toto jako platnou cestu, na které je s námi 
Hospodin, Bůh Izraele a Otec našeho Pána Ježíše Krista, je zcela jiná věc. 
„Vstoupily do hrobu a uviděly mládence, který seděl po pravé straně a měl 
na sobě bílé roucho; i zděsily se.“ Je to nová, Boží, skutečnost nebo prostě 
jen další pokračování zvůle moci tohoto světa? A je-li to nová, Boží, sku-
tečnost, co si s ní počít? 

To podstatné, co evangelista zachycuje ve svém „evangeliu“ – „dobré 
zprávě“ – jsou odpovědi na tyto dvě otázky. Jednak ujištění, že to, co se tu 
děje, je Boží akce – Ježíš byl vzkříšen. Přešel přes Boží soud do nového ži-
vota. A jednak – na hledání odpovědi na druhou otázku, co si s tím máme 
počít, nejsme sami. 6. verš 16. kapitoly má pokračování. Ve verši 7. čteme:  
„Ale jděte, řekněte jeho učedníkům, zvláště Petrovi: ‚Jde před vámi do Ga-
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lileje; tam ho spatříte, jak vám řekl.‘“ Ježíš čeká i nás v našich domovech, 
kde nám otevírá a bude otevírat, jak nakládat se zvěstí o vzkříšení. Buď za 
to Bohu díky.

Jiří Ort

Srdečně zveme na velikonoční
bohoslužby

Program velikonočních bohoslužeb ve Farním sboru ČCE v Uhříněvsi 
(Husovo nám. 378/40) a v Říčanech (Dům s pečovatelskou službou Seni-
or, Komenského náměstí 1850). 

Při všech setkáních bude vysluhována večeře Páně.

28. 3. 2024, 18.30 Zelený čtvrtek Uhříněves

29. 3. 2024, 9.00 Velký pátek Uhříněves

31. 3. 2024, 9.00 Boží hod velikonoční Uhříněves

1. 4. 2024, 11.00 Velikonoční pondělí Říčany

Kdežkoli připojí se dva nebo tři ve jménu
mém aneb obnovené online biblické
hodiny

Kdekoliv shromáždí se dva nebo tři...

Matouš 18,19–20

Je tomu téměř rok, co se nás bratr farář Jirka Ort zeptal, jestli bychom 
měli zájem obnovit online biblické hodiny. S nápadem jsme moc rádi sou-
hlasili, již dříve jsme se totiž online biblických hodin s Jirkou Ortem, Mi-
chalem Vybíralem a ostatními účastnili, a měli možnost načerpat povzbu-
zení zejména v okamžicích, kdy jsme se nemohli setkat osobně. 

Evangelista Matouš nejspíše netušil, že fyzické setkání jednou bude moci 
doplnit online prostor, kde se také můžeme scházet společně, můžeme 
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otevírat Písmo, hledat v něm Boží vůli pro náš život a inspirovat se navzá-
jem. Domluvili jsme se, že bychom rádi společně četli Skutky apoštolské. 
Při jejich čtení si připomínáme společenství první církve, život křesťanů 
i moc a ovoce Ducha Svatého. 

I vzhledem k tomu, že bratr farář měl ze začátku studijní volno, stávalo 
se občas, že jsme se na online biblické sešli jen tři – moje žena Jitka, ješ-
tě nenarozený syn Bohumil a já – na druhé straně internetu nikdo nebyl. 
I tak jsme si Skutky otevřeli a nechali je na sebe promlouvat. Postupně se 
přidávali další účastníci, i když to zatím nikdy nebyly víc než čtyři připo-
jené počítače. Po skončení studijního volna se pravidelně připojuje bratr 
farář, bratr Jan Pácha - někdy i s vnučkou, na biblickou zavítal se svými 
teologickými pohledy i vystudovaný bohoslovec Jonáš, studentka Pav-
la, bratr Radek i další. Myslím, že s postupem času se podařilo vytvořit 
malé společenství, ve kterém postupně pomalu Skutky čteme a sdílíme se 
o tom, čím jednotlivé verše promlouvají do našich životů či co nás zaujalo 
v různých překladech které používáme (na biblické se pravidelně setkává 
Bible Kralická se Studijním překladem, někdy Slovo na cestu potká i pře-
klad ekumenický. A občas se rozohníme tak, že kromě Vulgáty vytáhneme 
i Nestlého vydání Nového zákona v řečtině. Biblická online ale není jen 
„teologickým seminářem“, daří se nám kromě společné modlitby najít 
i chvíli na sdílení starostí každého dne. 

Po technické stránce vše funguje jak má, termíny online biblických hodin 
a odkazy pro připojení jsou v programu na webových stránkách sboru, na 
titulní stránce vlevo je automaticky vytvořená a aktualizovaná informace 
o tom, kdy se příští setkání koná. Vyzkoušeli jsme, že funguje nejen z po-
čítače (nejlépe z prohlížeče Google Chrome), ale i z telefonu s Androidem 
nebo nakousnutým jablkem (a ani se kvůli tomu nemusí instalovat žádná 
aplikace). A když je nejhůř a někomu technika stávkuje, můžeme připo-
jit i přes telefon, který položíme na notebook a všichni se slyšíme. Prostě 
i když se občas nějaké problémy můžou vyskytnout, jsou řešitelné. 

Jirka a Jitka Kellerovi

Volba nového staršovstva našeho sboru
Při ohlašování letošního sborového shromáždění jsme zároveň ohlašova-
li, že v jeho rámci proběhne volba nového staršovstva našeho sboru. Od 
toho jsme nakonec upustili a zažádali jsme seniorátní výbor o odložení 
volby až na podzim.
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Vedlo nás k tomu především vědomí, že nová sestava staršovstva bude bě-
hem svého volebního období volit nového faráře sboru a ruku v ruce s tím 
i rozhodovat o budoucí formě existence sboru. To je samozřejmě v pravo-
moci celého sboru (sborového shromáždění), ale staršovstvo v tomto pro-
cesu má velice důležitou roli.

Když jsme oslovovali jednotlivé členy sboru, zda by byli ochotni kandido-
vat do staršovstva, dostávali jsme většinou zamítavé odpovědi. Hlavním 
důvod, který byl zmiňován, byl nedostatek času. Výsledkem byla 6 členná 
kandidátka (minimální počet členů), na níž byli pouze 2 členové mladší 
60 let. Jsme vděční za ochotu všech kandidovat, ale někteří z kandidátů do 
nového staršovstva jdou pouze proto, že nikdo další kandidovat ochotný 
není.

To pro budoucnost sboru nevnímáme jako dobré. Proto jsme se rozhodli 
půlroční odklad využít k celosborovým setkáváním i osobním rozhovo-
rům, při kterých se vyjasní, jak moc o existenci tohoto sboru stojíme, jak 
moc stojíme o sborovou práci a také v jaké formě by měla probíhat. K ak-
tivní účasti na těchto rozhovorech je každý z vás srdečně zván Volba je 
odložena na podzim tohoto roku. 

Za staršovstvo sboru Jiří Ort

Kolovratské agapé 7. dubna 2024
Jsme zváni na krásnou ekumenickou akci do Kolovrat do společenského 

centra Na půdě (restaurace U Boudů). Jde prostě o společné pobytí, poví-
dání – prostě o duchovní i tělesné občerstvení. Doneste, prosím, občerst-
vení pro sebe i pro svého souseda. Zatím se nám nedařilo se zúčastnit, tak 
snad to tentokráte vyjde! 

Jiří Ort
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Velký pátek
Slávek Klecandr

Jede Áron na teleti,
na teleti ze zlata;
tele běží, skoro letí,
i když Áron nechvátá.

Mojžíš zmatený tím pádem
tříští desky o skálu;
Áron vběh’ potají zadem
do nočního lokálu.

V koutě spatřil Gedeona,
jak se s modlou pohrává.
Je to on – a nebo ona?
Nebo pouhá představa?

Gedeon se na něj kření:
„Tohle, co tu podnikám,
je snad cesta ke spasení,
anebo spíš do nikam?“

A co já, a co já, a co já a co ty?
Stojíme u brány světla?
Nebo temnoty?

Áron praví: „Gedeone,
zeptejme se Davida,“
ale David šeptá: „No né,
to se hned tak nevídá!“

V ruce drží dalekohled,
pozoruje Batšebu
a poté, co mírně pobled’,
jde vykonat potřebu.

Áron praví: „Je to v loji,
z toho se nedostanem.
Průšvih je to, co nás pojí
v moři bídy přeslaném.
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Farní sbor ČCE v Uhříněvsi a v Říčanech

telefon: 211 222 198 
mobil:  607 886 447

http://uhrineves.evangnet.cz

redakční e-mail: jiri.ort@evangnet.cz

Za dveřmi je Velký pátek
se vší svojí tvrdostí;
v duši úzkost, v hlavě zmatek;
mráz mi vniká do kostí.“

A co já, a co já, a co já a co ty?
Stojíme u brány světla?
Nebo temnoty?

Poslepu se šerem plouží
stíny dávných hrdinů;
co tě trápí, co tě souží:
jak vykřesat nevinu. 

Na kopci stojí tři kříže;
raděj se tam nedívat.
Jen to dřevo možná ví, že
Bůh nám ještě nedal mat.

Vítr kvílí teskné tóny
o milosti bez zásluh.
Za obzorem znějí zvony;
oráč pochovává pluh.

A co já, a co já, a co já a co ty?
Stojíme u brány světla?
Nebo temnoty?

(Z alba Šel přes potok Cedron k hoře)


